
فعالان حوزه اينترنت اشيا در ايران معتقدند چالش اصلي 
اين بخش نبود آگاهي لازم از اين حوزه در ميان دولتمردان و 
نبود فرهنگ سازي درست در جامعه است. عمده  پروژه هاي 
اينترنت اشيای در س��طح كلان در انحصار دولت است و 
حتي برون سپاري پروژه ها در اختيار شركت هاي مرتبط با 
دولت انجام مي شود كه اين موارد از دلايل اصلي شكست 
پروژه هاي كلان در كشور تلقي مي شود. پروژه هاي اينترنت 
اشياي داخل كشور با توجه حوزه هاي پرچالشي همچون 
مديريت بحران، حمل ونقل و خدمات ش��هري در زمان 
سوانح و مساله  آب در كشاورزي تعريف شده است. روزبه 
بابازاده، رييس كميسيون اينترنت اشيا  نظام صنفي رايانه اي 
استان تهران و رييس سازمان مردم نهاد ترويج اينترنت اشيا 
و علوم داده، با وجود اهميت توس��عه  تكنولوژي IOT در 
كشور، يكي از چالش هاي جدي در زمينه  توسعه پروژه هاي 
اينترنت اشيا را نبود آگاهي و دانش كافي در لايه حاكميتي 
مي داند و مي گويد: متاسفانه حاكميت اجراي اين خدمات 
را براي آسان تر كردن زندگي شهروندان ضروري نمي داند 
و به دليل شكل گيري يك فرهنگ نادرست در ميان آنها 
خدمات هوشمندسازي چون اينترنت اشيا به عنوان كالايي 
لوكس و امري غير ضروري قلمداد مي شود و از طرفي هم با 

همه مسائل آن برخورد امنيتي مي شود.

  برون سپاري پروژه ها، همچنان در انحصار دولت
باب��ازاده در همين رابطه به حوزه هاي پراهميت توس��عه 
IOT اش��اره مي كند؛ مديريت حمل ونقل برون شهري و 
درون شهري كه از زير مجموعه هاي ابرپروژه پايش پيمايش 
در كشور است از موضوعات پرچالشي هستند كه در كشور 
ما نياز به هوشمندسازي صحيح دارند. در اين راستا او دو 
پروژه سپهتن و سيپاد را عنوان كرد؛ كه اجرا پروژه سپهتن 
)مديريت حمل ونقل برون شهري( به دليل تدوين سند 
فني اشتباه و ايجاد انحصار در قسمت هاي پروژه در سال 
۹۲-۹۳ منجر به شكست شد و به دليل اينكه هزينه اين 
پروژه از رانندگان گرفته شده هيچ كس حاضر به پذيرش 
اين شكست نيست و حتي گاهي ادعاهايي شنيده مي شود 
كه اين پروژه به طور كامل در حال كار است. دليل به نتيجه 
نرسيدن اين پروژه همانند تجربيات سابق اينترنت اشيا 
داخل كشور حاصل اشتباهات سند فني و انحصاري كردن 
پروژه در قسمت هاي مختلف آن بود به طور مثال انتخاب 
شبكه مخابراتي اشتباه توس��ط يك ارگان و ايجاد الزام به 
استفاده و انحصار در تامين و محول كردن برنامه ريزي آن 
به شركت تحت نظارت خودش��ان است. در واقع انتخاب 
و تعيين سيستم مخابراتي و زيرساختي نامناسب و غير 
مرتبط با اين پروژه س��بب شد كه با وجود دريافت هزينه  
پروژه از رانندگان و دارندگان ماش��ين س��نگين حتي به 
نيمي از كارايي و عملياتي خود نرس��يده است. در پروژه 
س��يپاد كه مربوط به حمل و نقل درون ش��هري است، به 
دليل ارايه به افراد و ش��ركت هاي خاص مجدد سند فني 

انحصاري ارايه شد.

  تنظيم س�ند فني اش�تباه براي پروژه هاي 
مديريت ناوگان درون و برون شهري

به گفته رييس كميسيون اينترنت اشيا به دليل نبود دانش 
فني مناس��ب در اين س��ندهاي فني يكي از عمده ترين 
وسايل نقليه كشور يعني بنز ۴۵۷ قابليت اتصال به سيستم 
را نداشت. اصلي ترين چالش عملياتي نشدن پروژه هاي 
اينترنت اشيا اين است كه الزامات فني براي اجراي پروژه و 
تعيين تكنولوژي مورد استفاده، با دارايي هاي داخل كشور 
متناسب نيست و اسناد RFP يا فني توسط يك فرد يا يك 
شركت نوشته مي شود. طبق نظر بابازاده راهكار اين مشكل، 
سپردن تنظيم سند و ضوابط فني پروژه ها به تشكل ها است 

يعني به جاي بررس��ي و ايجاد اين سندهاي فني توسط 
ش��ركت هاي انحصاري، توس��ط گروهي از شركت هاي 
مرتبط با نظرات متخصصان به ش��كل عملياتي ش��كل 
بگيرد. او همچنين ادامه داد؛ در اين مورد اتفاقات محدود و 
خوبي در كشور درحال انجام است. به طور مثال اسنادي از 
وزارتخانه هاي مختلف براي بررسي به سازمان مردم نهاد 
ترويج اينترنت اشيا و علوم داده ارجاع شده كه اين تشكل 
در سريع ترين زمان ممكن نتيجه بررسي را ارسال كرده و 
نمونه هايي هم در اين راستا در سازمان نظام صنفي رايانه اي 

صورت گرفته است.

  تنظيم نادرست سند فني پروژه ها
بابازاده در ادامه با توجه به پروژه هاي گذشته اينترنت اشيا 
در كش��ور در رابطه با چالش هاي اين حوزه مي گويد: در 
واقع يكي از مشكلات اصلي كشور مديريت بحران است. 
بحران هايي كه در آتش سوزي هاي جنگل ها و مراتع سبز 
گلس��تان و زاگرس رخ مي دهد يا سيل هايي كه هميشه 
كشور با آن دست به گريبان است نياز به هوشمندسازي دارد 
تا طبق تحليل داده ها، اتفاقات پيش بيني شود و در هنگام 
رخداد حادثه با استفاده از تكنولوژي ها، آتش سريع تر مهار 
ش��ود يا از وقوع خرابي هاي سيل تا حدي كاسته شود. به 
گفته  او پروژه هوشمندسازي جنگل هاي گلستان به دلايل 
مختلف از قبيل انتخاب ها و تعاريف نادرست و ساختار پروژه 
باعث شده امكان سنجي فني و اقتصادي به شكل صحيح 
درنظر گرفته نشود. او در اين باره توضيح مي دهد: در سند 
فني تنظيم شده، انتخاب تجهيزات فني و تكنولوژي آن، 
مناسب پروژه حريق جنگل ها نبود و همين موضوع باعث 

شد نتيجه مناسبي حاصل نشود.

  درك درست از مفهوم اينترنت اشيا 
شكل نگرفته است

علي رغم تلاش هاي موجود براي عمومي سازي و آشناسازي 
مردم با پروژه هاي اينترنت اشيا، به گفته نيما باهري »نايب 
رييس كميسيون اينترنت اشيا« تصور مي شود كه اينترنت 
اشيا اصطلاحي رايج است و معني آن حتي در عموم براي 
افراد زيادي آشنا اس��ت؛ اما در عمل شايد كمتر كسي از 
آن درك درستي داشته باش��د. او ادامه مي دهد: اينترنت 
اشيا، مجموعه اي از حسگرها، روش هاي انتقال اطلاعات، 
سخت افزارهاي ذخيره سازي و نرم افزارهاي پالايش هستند 
كه بدون دخالت انسان، اطلاعات را جمع آوري و از طريق 
شبكه انتقال به محل ذخيره سازي منتقل و در آنجا به كمك 
نرم افزارها، تجزيه و تحليل مي كنند. اين نرم افزارها ممكن 
است از هوش مصنوعي بهره بگيرند. همچنين فناوري هاي 
مختلف در ارايه محصول نهايي دقيق باشند. با اين تعريف، 

متوجه مي شويم كه يك سامانه اينترنت اشياء از ۴ جز اصلي 
تشكيل شده است كه هر جز از فناوري هاي مختلف بهره 
مي گيرد. عملياتي شدن يك پروژه وابسته به در دسترس 
بودن فناوري هاي مورد نياز اس��ت. چالش ها و مشكلات 
مربوط به هر فناوري تاثير مس��تقيم در ميزان موفقيت و 
پيشرفت پروژه هاي اينترنت اشيا دارد. مثلا اگر قرار باشد 
حسگر حريق در جنگلي دور افتاده اعلان وضعيت كند، 
مي بايست شبكه ارتباطي از هر نوع مثلا بي سيم، كابلي 
يا ماهواره اي آن منطقه را پوشش دهد، در غير اينصورت 

اطلاعات دريافتي قابل انتقال نخواهند بود.

  باور حكومتي كالا لوكس 
و درآمدزايي دولت از خدمات هوشمند

بابازاده در راستا چالش باور دولت بر لوكس بودن خدمات 
اينترنت اشيا و اهداف درآمدزايي از اين حوزه به بي نتيجه 
ماندن يكي از پروژه هاي ش��هر تهران اشاره مي كند. اين 
پروژه هوشمندسازي آتش نشاني تهران با كمك فناوري 
IOT براي ايجاد پلتفرم و سيستمي در جهت تشخيص 
زمان حريق، اطلاع از ميزان و پيشروي آن با هدف افزايش 
دقت و سرعت مديريت آتش س��وزي بود. اما در اين ميان 
ش��هرداري تهران با اين عنوان كه خدمات هوش��مند از 
سيستم ۱۲۵ آتش نشاني جداست آن را به عنوان خدماتي 
لوكس تلقي كرد و با انگيزه درآمدزايي از آن مانع پيشرفت 
پروژه ش��د. در حالي كه متخصصان و فع��الان اين حوزه 
معتقدند كه اين موارد براي افزايش ايمني ش��هروندان از 
وظايف دولت و شهرداري است و توقع دريافت آبونمان و 
ايجاد انحصار براي ايجاد چنين پلتفرم هايي اشتباه است. 
همچنين عنوان كردند مگر تماس با شماره ۱۲۵ هزينه اي 
براي مردم شارژ مي كند؟ بر اساس ادعاي آتش نشاني كه 
اين پروژه هزينه دارد، مگر براي خريد ماشين و تجهيزات 
آتش نشاني از مردم آبونمان يا هزينه اي مستقيم دريافت 
مي شود؟ به طور كلي به دليل نياز پروژه هاي اينترنت اشيا 
به بودجه هاي كلان، چندان مزايا خدمات هوشمند براي 
دولت توجيه پذير نيست كه در اين حوزه سرمايه گذاري 
كند. به طور مثال در داخل كشور به دليل بهاي ارزان انرژي 
همواره پروژه هايي در راستاي هوشمندسازي كنتورهاي 
گاز و ب��رق و صرفه جويي انرژي ناتمام متوقف مي ش��ود. 
پيش تر در گزارشي حسن بولوردي، معاون فني مهندسي 
ايرانس��ل، به اين موضوع اش��اره كرده است كه باتوجه به 
پيش بيني دولت، سرمايه گذاري براي توليد پنج هزار كنتور 
هوشمند در اندازه هاي ملي توجيه اقتصادي ندارد. حتي 
شركت ملي گاز در برابر پيشنهاد شروع از ساختمان هاي 
جديد هم مقاومت كرد و با وجود انتقال پيشنهاد به مجلس 

و تشكيل تعدادي جلسات،  همچنان كار بي نتيجه ماند.

  بازارهاي موجود پروژه هاي IOT در كشور
باهري معتقد است؛ فارغ از مسائل مطرح شده، پروژه هاي 
خوبي در حوزه كشاورزي، حمل و نقل و بهداشت توسط 
بخش خصوصي در حال اجرا و توسعه هستند. همچنين 
فرصت هاي كم نظير و نامتناهي براي تعريف و اجرا اينترنت 
اش��يا در صنايع مختلف متصور اس��ت. در حالي كه اين 
چالش هاي پروژه هاي اينترنت اشيا، نتيجه چالش هاي 
عوامل بالا دستي هستند. در صورتيكه به هر ترتيب با رفع 
موانع به محصول قابل عرضه رسيده باشند، با نوع متفاوتي 
از چالش ها مواجه خواهند شد. قوانين حقوقي، ملاحظات 
خاص امنيتي، نبود اطلاع از مزاياي به كارگيري اينترنت 
اشيا براي بهره برداران، نبود استقبال بازار در شرايط كنوني 
براي س��رمايه گذاري است. به گفته بابازاده از چالش هاي 
كه كسب وكارهاي اين حوزه با آنها درگير هستند عبارت 
است از، محدوديت هاي شديد لايه هاي حاكميتي با ايجاد 
انحصار شديد، بحث مالكيت داده، مهاجرت شديد نيروهاي 
فني متخصص و عادي، نبود دانش فني مورد نياز در لايه 
حاكميتي ، تحريم ها و صدها مشكل ديگر كسب وكاري 
است. از اين رو يكي از بخش هاي مهم حوزه اينترنت اشيا 
درمورد جمع آوري اطلاعات و تحليل داده ها را با مشكل 
روبرو مي كند. حاكميت بايد به اين نكته توجه كند، كل 
دانش و دارايي يك شركت حوزه هوشمندسازي در يك 
فلش جا مي شود. درنتيجه انتقال كسب و كار و مهاجرت به 
كشور ديگر از نظر انتقال فيزيكي اصلا كار سختي نيست 
و اگر شركتي در اين حوزه نباشد همه چيز با روشي كه در 
اين صد سال بصورت س��نتي اداره مي شد پيش خواهد 
رفت. نكته آخر اينكه در نظر داش��ته باشيم جهش توليد 
با ايجاد مش��كلات فراوان براي صنعت و ايجاد انحصار به 
سبك بلوك شرق صورت نخواهد گرفت. در واقع به گفته 
باهري اين مشكل به دليل نبود قوانين مناسب در مورد اين 
بخش نشات مي گيرد. بخشي از اين رگولاتوري نياز است 
توسط قانون گذار قضايي صورت بگيرد و مشخص شود كه 
مالكيت ديتاهايي كه جمع آوري مي شود برعهده كيست و 
مسووليت آن را چه كسي برعهده دارد تا بازيگران اين حوزه 

راحت تر اجراي پروژه را پيش ببرند.

  انتظار كسب وكارها از دولت 
براي تامين بودجه و تعريف پروژه

 باهري در اين مورد مي گويد؛ باتوجه به اينكه اقتصاد 
كشورمان، اقتصاد دولتي است و در حقيقت پروژه هاي 
دولتي موتور محرك اكثر صنايع هستند، همچنين 
شرايط اقتصادي امروز، اكثر شركت ها را در حال بقاء 
قرار داده است و ش��ركت ها ترجيح مي دهند، ضمن 
پرهيز از سرمايه گذاري بدون چشم انداز، امكانات خود 
را در پروژه هاي زود بازده مصرف كنند. وقتي بس��تر 
فعاليت فراهم شود، شركت هاي خصوصي با مطالعه و 
تحليل درست بازار، تشخيص نيازمندي ها و بازاريابي 
تخصصي مي توانند با توليد محصول، مشتاقانه فعاليت 
نم��وده و توليد ثروت كنند. به قدري اين بازار بزرگ و 
مهم هست كه ضمن ايجاد شرايط اشتغال به كار، نتايج 
ملموسي را در كيفيت زندگي به همراه خواهد داشت. 
همچنين انتظار مي رود، دولت با شفاف سازي، تسهيل 
قوانين و مبارزه جدي با رانت، عدالت اقتصادي را ايجاد 

نموده و فضاي نشاط و اميد را فراهم كند.
از طرف��ي او اضاف��ه ك��رد؛ تبيين چش��م انداز فني و 
واقع گرايانه و ترسيم نقشه راه مساله  ديگري محسوب 
مي شود كه مسووليت آن عمدتا بر عهده دولت است. 
با مشخص كردن سياست ها و برنامه ها، مسير حركت 
ش��ركت ها را هدايت كن��د و بخش خصوص��ي را به 

سرمايه گذاري و فعاليت در اين مسير ترغيب كند.

دنياي فناورياخبار
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اعلام آمار شكايت كاربران 
تلفن همراه و ثابت و اينترنت

آمار شكايت كاربران تلفن همراه و ثابت و اينترنت 
ثابت و همراه طي سال هاي ۱۳۹۹ تا سال ۱۴۰۲ 
در گزارش اخير رگولاتوري اعلام شد. به گزارش 
مهر، سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي 
در آخرين شماره از فصلنامه اين سازمان، گزارش 
ش��اخص هاي آماري بخش ارتباطات و فناوري 
اطلاعات را تا پاييز ۱۴۰۲ منتشر كرد كه بخشي 
از اين گزارش به ش��كايات ثبت شده كاربران از 
تلفن همراه، تلفن ثابت، پهن باند ثابت و پهن باند 

سيار مربوط مي شود.
 در آخري��ن گزارش رگولاتوري، آمار ش��كايات 
كاربران طي س��ال هاي ۱۳۹۹ تا س��ال ۱۴۰۲ 
گردآوري ش��ده اس��ت و ب��ر اس��اس آن تعداد 
شكايات ثبت شده تلفن همراه در تابستان سال 
۱۳۹۹، ۹۸۱۵ ب��وده كه در پاييز س��ال ۱۴۰۲ 
اين آمار به ۱۰۳۶۵ رس��يده است. آمار شكايت 
كاربران در خلال س��ال هاي ۹۹ ت��ا ۱۴۰۲ در 
 بيش��تر فصول كاهش��ي و در چند ماه افزايشي

 بوده است. 
همچني��ن در بخش تلفن ثاب��ت، آمارهاي ثبت 
ش��ده حاكي از آن است كه در پاييز سال ۱۳۹۹، 
۱۰۹۶۳ مورد ش��كايت ثبت شده و اين تعداد در 
تابستان س��ال ۱۴۰۲ به ۲۰۷۹۷ افزايش يافته 
است. آمار شكايات مشتركين پهن باند ثابت در 
تابستان ۱۳۹۹، ۲۱۱۳۶ مورد بوده كه اين تعداد 
در پاييز ۱۴۰۲ كاهشي شده و به ۱۳۰۸۸ رسيده 
است. مقايسه آمار اين حوزه طي سال هاي ۹۹ 
تا ۱۴۰۲ نش��ان دهنده كاهشي بودن روند ثبت 
شكايت حوزه پهن باند ثابت بوده است. در بخش 
پهن باند سيار نيز آمار رگولاتوري حكايت از آن 
دارد كه شكايات مشتركين در پاييز سال ۱۳۹۹، 
۳۸۶۲ بوده و پاييز س��ال ۱۴۰۲ اين آمار كاهش 

يافته و به ۲۴۷۹ رسيده است.

 نتيجه پايش سرعت اينترنت 
۲  اپراتور ارتباطي اعلام شد

نتيجه پايش سرعت اينترنت ۲ اپراتور ارتباطي از 
آذر ۱۴۰۲ تا ارديبهش��ت ۱۴۰۳ از طريق سايت 
نت سنج پلاس قابل مش��اهده است. به گزارش 
مهر، نمودار مقايس��ه اي س��ايت نت سنج پلاس 
نش��ان مي دهد كه با افزاي��ش تعرفه اپراتورهاي 
ارتباطي در دي ماه س��ال ۱۴۰۲ برآيند سرعت 
دسترسي كاربران به اينترنت نسل سوم، چهارم 
و پنجم از نيمه دوم آذر ماه س��ال ۱۴۰۲ تا نيمه 
اول ارديبهشت سال ۱۴۰۳ فرايندي رو به رشد 
داشته اس��ت. تغييرات روند سرعت اينترنت دو 
اپراتور هم��راه اول و ايرانس��ل را در زير مي توان 

مشاهده كرد. 
امير محمد زاده لاجوردي رييس سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي در شبكه اجتماعي 
ويراس��تي در خصوص سرعت اينترنت اپراتورها 
گفت: پايش پيشرفت تعهدات اپراتورهاي سيار 
در راس��تاي افزايش ۳۴ درصدي تعرفه اينترنت 
در سال گذشته، به صورت شفاف از طريق سايت 
نت سنج پلاس امكان پذير است. عيسي زارع پور 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات نيز در خصوص 
اين موضوع در صفحه ش��خصي خود در فضاي 
مجازي گفت: افزايش پوش��ش نس��ل چهارم و 
پنج��م و افزايش ۳۰ درصدي س��رعت اينترنت 
تا پايان خ��رداد و ۵۰ درصدي تا پايان امس��ال 
)نسبت به دي ماه گذشته( از مهم ترين تعهدات 
اخذ شده از اپراتورهاي همراه است كه تحقق آنها 
به صورت مستمر توسط سازمان تنظيم مقررات 
مورد پايش و مطالبه قرار مي گيرد و نتيجه قابل 

مشاهده است.

متا از روياي بزرگ خود به نفع 
هوش مصنوعي چشم پوشي كرد

ش��ركت متا كه زماني در روياي تبديل ش��دن به 
ي��ك بازيگر ب��زرگ در حوزه ابزاره��اي ارتباطات 
و بهره وري س��ازماني بود، اپليكيش��ن ارتباطات 
كاري »ورك پليس« )Workplace( را تعطيل 
مي كند تا به ساخت فناوري هاي هوش مصنوعي 
و متاورس، متمركز شود. به گزارش ايسنا، شركت 
مادر فيس بوك اعلام كرد اب��زار »ورك پليس« از 
ژوئن سال ۲۰۲۶، براي مشتريان تعطيل مي شود 
اما متا همچنان از آن به عنوان يك ابزار پيام رساني 
داخلي، استفاده خواهد كرد. كاربران مي تواند تا اوت 
س��ال ۲۰۲۵، به اين ابزار، دسترسي داشته باشند. 
س��خنگوي متا گفت: ما »ورك پليس« را تعطيل 
مي كنيم تا به ساخت فناوري هاي هوش مصنوعي 
و متاورس، متمركز شويم كه معتقديم شيوه اي كه 
كار مي كنيم را به ش��كل اساسي، تغيير مي دهند. 
ظرف ۲ سال آينده، ما براي مشتريان »ورك پليس« 
خود، گزينه اي ب��راي مهاجرت به محصول »ورك 
ويوي« شركت زوم، فراهم خواهيم كرد. اپليكيشن 
ارتباطات سازماني »ورك پليس«، براي نخستين 
بار در سال ۲۰۱۶ معرفي شد و قابليت هاي جديدي 
نظي��ر گروه هاي متعدد چند ش��ركتي و فضاهاي 
اشتراكي داش��ت كه به كارمندان س��ازمان هاي 
مختلف اجازه مي داد با يكديگ��ر همكاري كنند. 
تعطيلي »ورك پليس« در شرايطي انجام مي شود 
كه غول شبكه اجتماعي متا، روي محصولات هوش 
مصنوعي و متاورس، سرمايه گذاري سنگيني انجام 
داده است. اين ش��ركت اعلام كرده است سيستم 
صورتحس��اب و پرداخت براي مش��تريان »ورك 
پليس«، تا اوت امسال، بدون تغيير خواهد ماند. بر 
اساس گزارش رويترز، »ورك پليس« در حال حاضر 
هزينه ماهانه چهار دلار را به ازاي هر كاربر دارد كه با 
افزودني ها، مي تواند از ماهانه ۲ دلار به ازاي هر كاربر، 
ارتقا پيدا كند. اگر سازمان ها، قرارداد اشتراك ثابتي 
نداشته باشند، صورتحس��اب ماهانه آنها بر اساس 

تعداد كاربران محاسبه مي شود.

 به روزرساني هاي بزرگ 
در موتور جست وجوي گوگل

گوگل در ح��ال ايجاد تغييرات اساس��ي در نحوه 
عملكرد موتور جست وجوي خود است و مي خواهد 
بخش بزرگي از كار را به هوش مصنوعي بسپارد. به 
گزارش ايسنا، كنفرانس توسعه  دهندگان گوگل در 
امريكا برگزار ش��د و حاوي خبر قابل توجهي براي 
مردم دنيا بود. اين ش��ركت مي خواهد از اين پس 
چيزي را كه ش��ايد بيش از هر چيز با آن شناخته 
مي شود، يعني »جست وجو« را به هوش مصنوعي 
بس��پارد. اكنون به ق��ول خود گ��وگل، اين هوش 
مصنوعي اس��ت كه »گوگل كردن« را براي ش��ما 
انجام خواهد داد. البته اكثر به روزرساني هايي كه در 
كنفرانس توسعه دهندگان گوگل اعلام شدند، مانند 
توانايي پرسيدن س��والات واقعاً پيچيده و استفاده 
از جس��ت وجو براي برنامه ريزي وعده هاي غذايي 
و تعطيلات در دس��ترس عموم نخواهند بود، مگر 
اينكه در سرچ لبز )Search Labs(، پلتفرم گوگل 
كه به افراد امكان مي دهد ويژگي هاي آزمايشي را 
امتحان كنند، مشاركت كنيد. اما يك ويژگي جديد 
و بزرگ كه گوگل آن را AI Overviews مي نامد 
و يك س��ال اس��ت در حال آزمايش آن بوده است، 
سرانجام در اختيار ميليون ها نفر در ايالات متحده 
قرار مي گيرد. حالا جست وجوي گوگل به صورت 
پيش فرض، پاسخ هاي توليد ش��ده توسط هوش 
مصنوعي را در بالاي نتايج ارايه مي كند و اين شركت 
مي گويد كه اين ويژگي را تا پايان س��ال به بيش از 

يك ميليارد كاربر در سراسر جهان خواهد رساند.

همراه اول حامي كنفرانس 
بين المللي مهندسي صنايع

كنفرانس بين المللي مهندسي صنايع ايران با حمايت 
همراه اول به عنوان اپراتور راهبر در حوزه هوشمندسازي 
آغاز به كار كرد.  به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت 
ارتباطات س��يار اي��ران، نوزدهمي��ن كنفرانس بين 
 المللي مهندس��ي صنايع ايران با محوريت »چرخش 
تحول آفرين، هوشمندسازي و داده محوري« به همت 
انجمن مهندسي صنايع ايران و با حمايت همراه اول، 
صبح ديروز  چهارشنبه ۲۶ ارديبهشت ۱۴۰۳ در دانشگاه 
صنعتي اميركبير آغاز به كار كرد. برنامه هاي اين رويداد 
كه تا ۲۷ ارديبهشت ادامه دارد، شامل سخنراني هاي 
كليدي، ارايه مق��الات، كارگاه هاي عملي و صنعتي و 
پنل هاي تخصصي و عمومي مي ش��ود.  گفتني است 
همراه اول به عنوان »لوكوموتيو پرقدرت مسير حركتي 
ايران ديجيتال« از س��ال ۱۳۹۵ ورود به فناوري ۵G را 
به عنوان اپراتور پيش��رو، آغاز كرده و با استفاده از توان 
داخلي شامل تيم هاي فني اپراتور و شركت هاي ايراني، 
فرآيند بومي س��ازي اين فناوري )نسل پنجم( را از آن 
زمان تا كنون راهبري مي كند.  اپراتور اول تلفن همراه 
با تكيه بر ظرفيت شبكه مبتني بر نسل هاي نوين خود، 
بزرگ ترين زيرساخت ارتباطي كشور را در حال حاضر 
فراهم كرده كه بنا بر اطلاعات فصل نامه آماري سازمان 
تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي، ۹۷ درصد پوشش 
جمعيتي به ارمغان آورده اس��ت.  اين اپراتور همسو با 
توسعه روز افزون محاس��بات ابري و ترند جهاني آنها، 
اقدام به س��رمايه گذاري و اراي��ه در پلتفرم هاي هوش 
مصنوعي و سرويس هاي اين حوزه كرده است.  گفتني 
است پلتفرم هاي هوش مصنوعي زيرساختي براي ارايه 
سرويس هاي هوشمند اعم از بينايي كامپيوتر، پردازش 

محتوا، محاوره خودكار و ... در فضاي ابري است.

وقتي ناديده گرفتن بخش خصوصي، شكست پروژه هاي كلان در كشور است

اينترنت اشيا در انحصار دولت

از اپراتورها براي افزايش كيفيت ارتباطات
تعهد گرفته ايم

وزير ارتباطات و فناوري اطلاع��ات گفت: در جريان 
افزايش ترفيع سال گذشته از اپراتورهای تلفن همراه 
تعهداتي گرفتيم تا كيفيت ارتباطات را افزايش دهند.

به گزارش خبرن��گار مهر، »عيس��ي زارع پور« وزير 
ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات پي��ش از ظهر ديروز 
)چهارشنبه( در حاشيه جلسه هيات دولت با حضور در 
جمع خبرنگاران اظهار كرد: امروز در دولت مصوبه اي در 
راستاي بند الف تبصره ۱۱ قانون بودجه ۱۴٠۳ داشتيم 
كه به موجب آن دستگاه ها مكلف بودند بخشي از بودجه 
خود را براي امن س��ازي زيرس��اخت هاي ارتباطي و 
سامانه هاي خود هزينه كنند و آيين نامه آن بايد از سوي 
وزارت ارتباطات تهيه مي شد كه آن را در فروردين ماه 

تهيه كرديم و امروز در دولت تصويب شد.
وي افزود: بر اس��اس اي��ن مصوبه دس��تگاه ها بايد 
نيم درصد از اعتبارات خود را به اس��تثناي فصول و 
دستمزد صرف امن سازي سيس��تم ها، ساختارها و 

زيرساخت هاي خود كنند.
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: خبر بعد اينكه، 
در جريان افزايش ترفيع سال گذشته از اپراتورها تلفن 
همراه تعهداتي گرفتيم تا كيفيت ارتباطات را افزايش 
دهند و روي شاخص هايي مانند افزايش ۳٠ سرعت 
اينترنت همراه تا پايان خرداد و افزايش ۵٠ درصدي 
آن تا پايان سال، افزايش پوشش نسل چهارم و نسل 

پنجم توافق كرديم.
زارع پ��ور گفت: اين موارد به ش��كل ج��دي در حال 
پيگيري است. س��امان تنظيم مقررات نيز به صورت 
دايم وضعيت تعه��دات را پايش مي كند. س��امانه و 
سايت اطلاع رساني اي نيز راه اندازي كرديم كه هر دو 
هفته يك بار وضعيت تعهدات اپراتورها به تفكيك هر 
سه اپراتور اعلام و اطلاع رساني مي ش��ود. وي افزود: 

روز گذش��ته تعداد س��ايت هاي نسل پنجم كه طبق 
تعه��دات بايد به ۱٠ درصد مي رس��يد و حدود ۵ تا ۶ 
هزار سايت جديد نسل پنجم مي شود، در همين چند 
ماه اخير ۱۲٠٠ سايت نسل پنجم جديد اضافه شده و 
روز گذشته هزار و هشتصدمين مورد آن را در حضور 
رييس جمهور افتتاح و بهره برداري كرديم و ان شاءالله 
اين مسير ادامه پيدا كند تا در پايان سال به ۱٠ درصد 

نسل پنجم برسيم.
زارع پور تصريح كرد: روز گذشته در آستانه روز جهاني 
ارتباطات ميزبان رييس جمه��ور بوديم و پروژه هاي 
متعددي افتتاح ش��د و قراردادهايي هم براي خريد 
تجهي��زات توليد داخل از ش��ركت هاي دانش بنيان 
توسط اپراتورها منعقد شد و ان شاءالله در سال جهش 
توليد با مشاركت مردم بتوانيم بخش قابل توجهي از 
 نيازهاي كشور در حوزه تجهيزات از طريق شركت هاي 

دانش بنيان تامين كنيم.
وي با اشاره به تاثير اقدامات و قراردادهاي منعقدشده 
روي س��رعت و كيفي��ت اينترنت، ادام��ه داد: تمام 
پروژه هايي كه ديروز افتتاح ش��د به صورت مستقيم 
در افزايش كيفيت اينترنت كش��ور نق��ش دارند. با 
پروژه هايي كه روز گذش��ته افتتاح شد در مجموع از 
ابتداي دولت تا كنون تقريب��ا ۹٠ درصد به ظرفيت 
ش��بكه مادر ارتباطي كور افزوده شد و اين امر باعث 
مي شود كه هر قدر لايه هاي دسترسي كه در اختيار 
اپراتورها اس��ت افزايش تقاضا را ش��اهد باش��يم، در 
لايه هاي بعد از آن امكان مديريت تقاضا وجود داشته 
باشد تا افت كيفيت نداشته باش��يم. وزير ارتباطات 
گفت: همه پروژه هاي ديروز در راستاي افزايش پوشش 
و كيفيت دسترس��ي به اينترنت بود كه ان شاءالله به 

مرور مردم اين تفاوت ها را احساس خواهند كرد.

آگهی مزايده عمومی
 فروش املاک و مستغلات  

اداره کل راه و شهرسازی استان کردستان در نظر دارد املاک و مستغلات تحت اختیار خود را از طریق مزایده عمومی 
و با جزئیات مندرج در اس�ناد مزایده، با بهره گیری از س�امانه تدارکات الکترونیکی دولت setadiran.irبه صورت 

الکترونیکی به فروش برساند. ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است:
1- برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید 
و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد 

قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران
محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.

یک قطعه زمین با کاربری آموزشی واقع در شهرستان سنندج، شهرک سعدی فاز 2 خیابان زنده یاد حیدری به صورت 
حداقل 25% نقد و مابقی به صورت اقساطی سالانه طی 5 سال

اعیان 4 باب واحد تجاری واقع در شهرستان سنندج مجتمع تجاری کردستان 

نوبت دوم

مبلغ کل )ریال(ارزش هر متر مربع )ریال(مساحت )مترمربع(شرحردیف

زمین تحت پلاک ثبتی 2718 فرعی از 1
13262819.5200.000.000563.810.000.000 اصلی

مبلغ کل )ریال(ارزش هر متر مربع )ریال(مساحت )مترمربع(شرحردیف
2951003.395.000.000339.500.000.000 فرعی از 1332 اصلی 1
2961003.400.000.000340.000.000.000 فرعی از 1332 اصلی 2
29734.8700.000.00024.360.000.000 فرعی از 1332 اصلی3
29835.15700.000.00024.605.000.000 فرعی از 1332 اصلی4

اداره کل راه و شهرسازی استان کردستان
وزارت راه و شهرسازی


